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 هزینه ۲۱۸۷ میلیاردریالی 
در زیرساخت معادن

حــوزه  در  ایمیــدرو  ســرمایه گذاری  میــزان 
جاده ســازی و برق رســانی از ابتدای امسال 
تــا پایــان مردادماه به ۲ هزار و ۱۸۷ میلیارد 
ریــال رســید. ایــن برنامــه ریزی در راســتای 

توســعه زیرســاخت هــای معــادن عملیاتی 
مــی شــود.این میزان ســرمایه گــذاری برای 
۱۲۰ معدن اختصاص یافته است که زمینه 
رونق اشتغالزایی در نقاط مختلف کشور را 

فراهــم می کنــد. برپایه این گزارش، میزان 
ســرمایه گذاری در حوزه جاده ســازی و برق 
رســانی به معادن توســط ایمیدرو در ســال 
جاری به چهار هزار میلیارد ریال می رسد.

 اهر ر ه چ سا8 چا4چ    ١ رلا  يبر     ١    8ش ماتهس 8 ششاش       هرا  امش    4 صفحه 

خبر   خبر   

ته آخ8 آذرسها ينجهم  د؛

 تمدید مهلت 
ایفای تعهدات ارزی ۱۴۰۰

بــرای اســتفاده از معافیــت مالیاتــی بــا تصمیم کمیته 
اقدام ارزی، کسانی که به تعهدات ارزی سال ۱۴۰۰ خود 
عمل نکرده اند، تا پایان آذر ۱۴۰۱ مهلت دارند با عمل 
به این تعهدات از معافیت های مالیاتی بهره مند شوند.

مطابــق آخریــن مصوبه کمیته اقدام ارزی، با توجه به 
پایــان مهلــت ایفــای تعهدات ارزی حاصــل از صادرات 
سالهای ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ در پایان روز ۳۱ شهریور ۱۴۰۱، 
پروانــه هــای این دســته از صادرکنندگان پس از پایان 
مهلت تعیین شده مسدود می شود. همچنین چنانچه 
صادرکنندگان سالهای فوق حسب مستندات و دلایل 
قابل پذیرش مانع ایفای تعهدات ارزی، درخواست خود 
را تــا تاریــخ ۳۰ دی مــاه ۱۴۰۱ به دبیرخانه کمیته اقدام 
ارزی ارســال کنند، درخواســت های مربوطه بررسی و 
منوط به احراز مراتب فوق، فرصت ایفای تعهدات ارزی 

و ارتقای نسبت برگشت ارز داده می شود.
بدیهی اســت اعطای این مهلت مشــمول بهره مندی 
از معافیــت هــای مالیاتی نخواهد شــد. در مصوبه ای 
دیگر نیز مقرر شــد که ایفای تعهدات ارزی حاصل از 
صادرات سال ۱۴۰۰ تا پایان آذر ۱۴۰۱ جهت بهره مندی 

از معافیت های مالیاتی تمدید شود.

ه کهری در تولید می هن ههی له کهرل8د پز کی؛

تفاهم نامه »سیمان کرمان« 
و »علوم پزشکی کرمان«

تفاهم نامــه  وپژوهشــی،  علمــی  اهــداف  راســتای  در 
همکاری بین گروه صنایع ســیمان کرمان و دانشــگاه 
علــوم پزشــکی بــه منظور تولید ســیمان های پزشــکی 
وفسفاته به امضا رسید. مهندس رحمانی مدیر عامل 
ســیمان کرمــان در ایــن خصــوص عنــوان داشــت :بــه 
لطف پروردگار و تلاش همکاران سیمان کرمان ،طی 
ســال های گذشته زیرساخت های لازم جهت تولیدات 
دانش بنیان فراهم شــده و نظر به وجود کارشناســان 
زبــده و بــا دانــش روز در مرکــز پژوهــش و تحقیقــات 
ســیمان کرمــان بعنوان یکــی از بزرگترین ومجهزترین 
مراکــز تحقیقاتــی بتن و ســیمان کشــور ، این کارخانه 
می توانــد ســهم بســزایی در افزایــش ســطح تولیــدات 
دانش بنیــان و ارتقای ســطح کیفــی وتنوع محصولات 
ســیمانی ایفــا نمایــد. لازم بــه ذکر اســت امــروزه یکی 
از مشــکلات جامعه پزشــکی و دندان پزشکی کشور، 
تامین مواد اولیه می باشد زیرا بخش قابل توجهی از 
این مواد از خارج از کشــور با کیفیتهای متفاوت وارد 
می شود. بی شک حضور صنعت بزرگی مانند صنعت 
سیمان در کنار جامعه پزشکی و دندان پزشکی کشور 
می تواند راه گشــای بســیاری از مشــکلات، در زمینه 
پژوهش، تولید و تامین مواد اولیه در این حوزه باشد.

مدیر پژوهش، تحقیقات و کنترل کیفی سیمان کرمان 
نیز به تشریح این اقدام در مجموعه پرداخت و اظهار 
داشــت: اخیــرا محققیــن ســیمان کرمــان فعالیتهــای 
علمی و پژوهشی خود را در زمینه تولید سیمان های 
فسفاته و MTA آغاز نموده اند که یکی از کاربردهای 
ایــن ســیمان هــا در ترمیم بافت های اســتخوانی بدن 
و دندان در انســان می باشــد. ســیمان های پزشــکی 
موســوم به MTA ترکیب شــیمیایی وفیزیکی مشــابه 

سیمان های پرتلند صنعتی دارند.
بــه گــزارش روابــط عمومــی ســیمان کرمــان، مهندس 
فرازمند افزود: در این راستا وجهت تولید سیمان های 
جدیــد و دانــش بنیان، گروه صنایع ســیمان کرمان با 
دانشــگاه علــوم پزشــکی کرمان تفاهــم نامه همکاری 
امضا نموده اســت. با امضای این تفاهم نامه، بســتر 
لازم برای همکاری های علمی و پژوهشی بین محققین 

این دو مرکز بر قرار شده است.

قدی ی ت8ین  8کت فوبدی جرولش8ق؛

تولید و نصب دستگاه 
بریکت ساز در فولاد مشیز

قائــم مقــام مدیرعامــل شــرکت صنایــع فــولاد مشــیز 
بردســیر می گوید: دســتگاه بریکت ســاز با یک پنجم 
قیمت بازار توســط نیروهای این مجموعه تولید شــده 
و یک ماه آینده نصب می شــود و با نصب آن ســالانه 

یک تا یک و نیم درصد صرفه جویی اسفنجی دارد.
شرکت صنایع فولاد مشیز بردسیر به عنوان اولین و 

قدیمی ترین صنایع فولادی جنوبشرق کشور است.
ایــن شــرکت در ســال ۱۳۶۹ و در زمینــی بــه مســاحت 
۳۲۰۰ هکتــار آغــاز بــه کار کرد و این مجموعه از ســال 
۱۳۹۸ جزو یکی از شــرکت های زیرمجموعه و وابســته 

به هلدینگ جهادنصر کرمان است.
حسن زاده قائم مقام مدیرعامل شرکت صنایع فولاد 
مشــیز بردســیر می گویــد: در ایــن مجموعــه کارخانــه 
فولادســازی بــا ظرفیــت اســمی ۶۰۰ هــزار تن شــمش 
فولاد در سال و کارخانه نورد در حال فعالیت است.

کارخانه فولادسازی، اولین کارخانه تولیدکننده شمش 
فــولادی بــه روش قوس الکتریکی در اســتان کرمان و 
جنوب شــرق کشــور است. این کارخانه دارای دو کوره 
قوس و دو کوره پاتیلی و ایســتگاه ریخته گری با چهار 

خط مداوم است.
برپایه این گزارش، کارخانه نورد شرکت صنایع فولاد 
مشــیز بردســیر بــا ظرفیــت ۳۳۰ هــزار تن تولیــد انواع 
میلگرد آجدار استاندارد در سال جزو اولین کارخانه های 

نوردی در استان و جنوبشرق کشور است.
به گزارش ایسنا، این کارخانه میلگردهای سایز ۱۰ تا 

۳۲ استاندارد با گرید آ۱ و آ۲ را تولید می کند.

م8پ8مت گ 8کهت يمتهن ک8سهن تهکید ک8د

صادرات پسته کرمان در کمُا
سرپرســت گمــرکات اســتان کرمــان با اشــاره به اینکه 
استراتژیک ترین محصول صادراتی استان پسته است 
که دچار مشــکلاتی اســت، افزود: متاسفانه صادرات 
پسته در کما به سر می برد. محمد ثمررخی در جلسه 
کارگــروه توســعه صــادرات اســتان کرمــان اظهــار کرد: 
تاکنون نســخه مشــخصی برای حل مســئله صادرات 
اســتان کرمــان پیچیــده نشــده اســت. ثمررخــی بیــان 
کرد: از ســال گذشــته گمرک اســتان کرمان به سمت 
صــادرات محصــولات مســی هــم آمد و از آن ســال ۱۸ 
درصد مجموع صادرات اســتان از صنعت مس اســت 
و امــروز ارزش دلاری صــادرات مــس بــا پســته برابــری 
می کند و امســال صنعت مس پا به پای پســته دارد 
صادرات انجام می دهد. سرپرســت گمرکات اســتان 
کرمــان گفت: براســاس آمار گمرکات اســتان کرمان، 
تراز تجاری اســتان در حال حاضر منفی اســت که این 
صرفا به دلیل کاهش صارات نیست و در شش ماهه 
نخســت امســال وصولــی درآمــد از محــل واردات ۳۱۳ 
درصــد نســبت بــه ســال قبــل افزایش داشــته اســت. 
ضمن اینکه واردات استان کالاهای مصرفی و لوکس 
نیســت، بلکه مواد اولیه برای خطوط تولید و واردات 
کارخانجات خط تولید بوده اســت. ثمررخی با اشــاره 
به مشــکل تعهــدات ارزی صادرکننــدگان افزود: عدم 
بازاریابی مناسب، عدم تعریف بازارهای جدید، مباحث 
بهداشتی، بسته بندی، عدم توجه به سلیقه مشتریان 
خارجی و عدم تولید برند از مشــکلات حوزه صادرات 

استان کرمان است.

 مام 4م سیلیون دبری ک8سهن 
يز صهدريت يی8ين له پهکستهن؛

 فرصت های تجاری کرمان 
و پاکستان بررسی شد

فرصت های تجاری کرمان و پاکســتان در نشســتی با 
حضور رئیس و اعضای هیات نمایندگان اتاق کرمان، 
رئیــس کمیســیون اقتصــادی مجلــس، رئیــس اتــاق 
مشترک ایران و پاکستان و جمعی از فعالان اقتصادی 
استان بررسی شد. رئیس اتاق کرمان در این نشست 
گفــت: از حــدود یــک میلیــارد دلار صــادرات ایــران به 
پاکســتان فقط ۳۴ میلیون دلار ســهم اســتان کرمان 
اســت کــه بایــد اقدامــات لازم بــرای افزایــش مبادلات 
تجاری صورت گیرد. سیدمهدی طبیب زاده، با اشاره 
به اینکه رشــد اقتصادی پاکســتان بیش از ۳ درصد و 
فراتــر از میانگیــن جهانــی اســت، افــزود: تامین برخی 
کالاهــای مصرفــی پاکســتان در اســتان کرمــان امکان 
پذیر است و می توان از بازار این کشور برای صادرات 
کاشــی و ســرامیک، ســیمان، موادغذایی، محصولات 
کشاورزی، انرژی، زغالسنگ و... استفاده کرد. وی با 
اشاره به درخواست ۳۰ ساله تکمیل خط ریلی به طول 
۹۰ کیلومتــر از زاهــدان بــه میرجاوه )نقطه مرزی( برای 
تســهیل در صادرات و واردات بین ایران و پاکســتان و 
کاهش هزینه ها ادامه داد: بازار پاکســتان به شــدت 
رقابتی است و برای رقابت در این بازار به ویژه با چین 
بایــد در بســته بنــدی هــا و کیفیت کالاهــای صادراتی 

بهترین ها صورت گیرد.

ف8صت تومعه صهدريت له پهکستهن  
در ادامه رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی گفــت: نیــاز پاکســتان و ســایر کشــورها بــه 
زغالســنگ کرمــان در حــال حاضــر وجــود دارد و ایــن 
فرصتی بکر برای صادرات زغال کرمان و کاهش مسائل 
و چالــش هــای ایــن حــوزه خواهــد بــود. پورابراهیمــی، 
درخواست خود مبنی بر ارسال دغدغه های اجرایی و 
محورهای مهم تجارت ایران و پاکستان به کمیسیون 
اقتصــادی مجلــس را مطــرح کــرد و افــزود: نمایشــگاه 
توانمندی های ایران در کراچی ۲۴ دی ماه برگزار می 
شــود کــه بهتریــن فرصــت بــرای زمینه ســازی افزایش 

صادرات کالاهای کرمان به پاکستان خواهد بود.

ر د يقتصهدی ۹.م درصدی پهکستهن  
در ادامــه ایــن نشســت رئیــس اتاق مشــترک ایــران و 
پاکستان گفت: پاکستان با ۲۳۰ میلیون نفر جمعیت، 
۲۲ میلیارد دلار صادرات و ۴۵ میلیارد دلار واردات دارد 
و در حال حاضر نرخ رشــد ۳.۹ درصد، نرخ تورم ۸.۸ 
درصــد، نــرخ بیــکاری ۶ درصــد و نرخ بهــره ۷ درصد را 
تجربه می کند. عبدالحکیم ریگی افزود: ایران کالاهایی 
مانند برنج، گوشت و دام، کنجد و میوه های گرمسیری 
را از پاکستان وارد و در مقابل کاشی، سرامیک، سیمان 
و ســایر مصالح ســاختمانی را به پاکســتان صادر می 
کنــد و هیــچ ممنوعیت گمرکی بــرای کالای وارداتی به 

پاکستان وجود ندارد.
بــه گــزارش روابــط عمومی اتاق کرمــان،وی بیان کرد: 
تکمیل راه آهن زاهدان به میرجاوه یکی از موارد مهم 
ترانزیتــی تجــارت بین دو کشــور اســت کــه اگر بودجه 
احداث این خط ریلی تامین شود هزینه های صادرات 
و واردات کاهــش مــی یابــد و کالاهــای ایرانــی نیــز می 
توانند در کنار سایر رقبا در بازار پاکستان رقابت کنند.

گفتنــی اســت در ایــن نشســت مباحــث مختلــف در 
حوزه تجارت با پاکستان از جمله زمان بر بودن فرآیند 
دریافــت ویــزا، عــدم تطبیق تعرفه هــای صادراتی بین 
ایران و پاکستان، هزینه زیاد ضمانتنامه های صندوق 
توسعه صادرات، نبود بستر مناسب برای انتقال ارز و 
مشــکل بازگشــت ارز حاصل از صادرات، بسته شدن 
پایانه مرزی کوهک برای صادرات کاشی و سرامیک از 
رفسنجان به پاکستان، برخی تعرفه های  اعمال شده 
در کشور برای صادرات برخی محصولات مانند گوجه 

فرنگی و پیاز و ... مطرح شد.

لهزری پژرهشی سجلس آمیب  رهمی ک8د

مردودی صنعت در برنامه ششم
نهادهای پژوهشــی این روزها بررســی عملکرد بخش های مختلف 
اقتصــادی را در تحقــق اهــداف برنامــه ششــم در دســتور کار قــرار 
داده انــد؛ یکــی از بخش هایــی کــه در تحقــق اهداف برنامه ششــم 
توسعه موفق نبوده، بخش صنعت است. مرکز پژوهش های مجلس 
عمده دلایل عدم موفقیت احکام برنامه ششم در بخش صنعت را 
در ایرادهای ناشی از قانونگذاری و هدف گذاری نامناسب، فقدان 
رویکــرد آینده پژوهــی )محدودیت های بین المللی، موانع محیطی، 
جهــش نــرخ ارز(، تخصیص ناکافی و تاخیر در تخصیص اعتبارات 
پیش بینی شده، نبود بازار رقابتی برخی تولیدات کشور، تاخیر در 
تدوین آیین نامه ها و معطل ماندن اقدامات لازم، نبود شاخص های 
مشخص برای ارزیابی برخی احکام و نبود ضمانت اجرا، می داند.
دولت ها با هدف اداره آگاهانه امور و تضمین سطح مطلوبی از رفاه 
برای آحاد جمعیت کشور، به تدوین برنامه های توسعه می پردازند. 
در ایران پس از انقلاب، ۶برنامه توســعه به اجرا درآمده اســت. از 
مجمــوع ۸۷۲مــاده قوانیــن برنامه توســعه اول تا ششــم، ۱۶۰ماده 
معادل ۱۸درصد به طور مستقیم در خصوص حمایت از تولید بوده 
اســت؛ ولی یکی از ضعف های موجود در نظام برنامه ریزی کشــور 

تحقق اهداف برنامه ها کمتر از حد انتظار بوده است.

در طو  ۵ مه   ه ل8 صرعت گذ ت؟  
برنامه ششم توسعه با هدف دستیابی به رشد اقتصادی ۸درصد 
طی سال های ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ به تصویب رسید. بررسی شاخص های 
مرتبط با بخش صنعت نشــان می دهد که متوســط رشــد ارزش 
حــدود  تــا ۱۴۰۰  طــی ســال های ۱۳۹۶  بخــش صنعــت  افــزوده 
۲.۰۷درصد در مقابل رشد هدفگذاری شده ۹.۳درصد و متوسط 
ســالیانه اشــتغال ۱.۵درصد در مقایسه رشــد سالیانه ۳.۴درصد 
)هدف برنامه( بوده است. به عبارتی بخش صنعت در ایفای نقش 

خود در تحقق رشد ۸درصدی اقتصاد کشور موفق عمل نکرد.
به منظور بررسی چرایی این موضوع، عملکرد احکام برنامه ششم 
مرتبط با بخش صنعت ارزیابی شــده اســت. بر اســاس نتایج به 
دســت آمــده در هــر حکــم، ارزیابی در چهار دســته بندی، »فاقد 
عملکرد«، »دارای عملکرد غیر اثربخش«، »دارای عملکرد نسبتا 
اثربخش« و »اثربخشی کامل« انجام شد. در طول برنامه ششم 
توسعه بیش از ۵۰درصد از احکام دارای عملکرد فاقد اثربخشی 
و حدود ۳۶درصد از احکام دارای عملکرد نسبتا اثربخش بودند. 
همچنین احکام فاقد عملکرد و احکامی که دارای عملکرد کاملا 
اثربخش بودند، تقریبا با سهمی برابر و حدود ۷درصد از مجموع 

احکام بخش صنعت را به خود اختصاص داده اند.

يث8 تحوبت میهمی ل8 ع لک8د يقتصهدی  
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، قانون برنامه ششم 
توســعه در شــرایطی تصویب شــد که کشــور در حوزه مناقشــات 
سیاســی بین المللــی در وضعیــت باثباتی قرار داشــت. اما خروج 
آمریکا از برجام در سال ۱۳۹۷ و محدودیت در مبادلات بین المللی 
و فراگیر شدن پاندمی کرونا در اواخر سال ۱۳۹۸، منجر به بروز 
مشــکلاتی در تحقق رشــد اقتصادی و اهداف کلان اقتصادی در 
این دوران شده است. هرچند ضعف مدیریت داخلی به ویژه در 
حــوزه مدیریــت بــازار ارز و تامیــن کالاهای اساســی و مواد اولیه و 

واسطه ای برای تولید را نیز نمی توان نادیده گرفت.
داده های آماری نشــان می دهد که بخش صنعت به عنوان یکی 
از زیربخش هــای مهــم اقتصــاد در ایجاد ارزش افزوده و اشــتغال 

به دلیل شرایط بین المللی خاص کشور در سال ۱۳۹۷ و به تبع 
آن افزایش هزینه های تامین مواد اولیه و واسطه، دخالت دولت 
در بازار و قیمت گذاری دستوری کالاها و تغییرات مکرر مقررات 
و دســتورالعمل ها بــا چالش های مختلف و کاهــش ارزش افزوده 
مواجه شد. اما از سال ۱۳۹۸ با اجرای سیاست های حمایتی توسط 
دولــت، مجــددا ارزش افــزوده این بخش از رشــد مثبت برخوردار 
شــد. بــا هــدف تحلیــل دقیق تر ایــن موضوع، محیط کســب وکار 
کشــور طی برنامه ششــم توســعه به عنوان یکی از عواملی که بر 
عملکرد اقتصاد و خلق ارزش بیشتر اثرگذار است، بررسی شد.

 8يیی نهسسهعد لودن سحیط کسب رکهر  
بررســی ها نشــان می دهد که شــاخص محیط کســب وکار کل و 
بخش صنعت در سال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ نسبت به سال های قبل 
و بعد وضعیت نامســاعدتری داشــته، ولی از ســال ۱۳۹۸ به بعد 
وضعیت شــاخص رو به بهبود بوده اســت. بررسی شاخص ملی 
محیط کسب وکار بر اساس نماگرهای بخش نهادی و اقتصادی 
حاکــی از آن اســت کــه در بخــش نهــادی، »ســاختار و عملکــرد 
دولت« و در بخش اقتصادی، »محیط مالی« بیشترین تاثیر را 
بر ایجاد محیط نامساعد کسب وکار داشته اند. نتایج پایش ملی 
کسب وکار نشان می دهد که در محیط مالی مولفه های »غیرقابل 
پیش بینــی بــودن تغییــرات قیمــت مــواد اولیــه و محصــولات« و 
»تامیــن مالــی از سیســتم بانکــی«، بیشــترین ســهم را در ایجاد 
شــرایط نامناســب برای فعالان اقتصادی کشــور داشته است. با 
وجود بهبود شاخص محیط کسب وکار در سال ۱۴۰۰، نتایج پایش 
نشان می دهد که وضعیت شاخص محیط مالی با میانگین ۸.۱۵ 
از ۱۰ بیشترین تاثیر منفی را بر محیط کسب وکار داشته است؛ 
بنابرایــن رفــع عوامل موثر بر ایجاد محیط نامســاعد کســب وکار 
از جمله موضوعات مالی و بهبود شــرایط برای فعالان اقتصادی 
کشــور بــا هــدف ترغیب آنها به تداوم فعالیــت در بخش حقیقی 

اقتصاد ضرورت دارد.
یکی از عواملی که می توانست در تحقق رشد و ارتقای بهره وری 
بخش صنعت اثرگذار باشد، طرح بازسازی و نوسازی صنایع بود؛ 
این طرح با تاخیر بسیار در سال ۱۴۰۰ به تصویب رسید و با وجود 
تحقق حکم، اثربخشی لازم را نداشت. در برنامه ششم توسعه 
بــه دلیــل عدم موفقیت برنامه های توســعه قبلی در اجرای حکم 
تدوین استراتژی توسعه صنعتی، تنها برشی از تدوین استراتژی 
صنعتی، یعنی تعیین اولویت های صنعتی مورد هدف قرار گرفت، 

که این حکم نیز با تاخیر در اواخر ســال ۱۴۰۰ اجرا شــد. هر چند 
به دلیل تعدد اولویت های مصوب، اثربخشــی تعیین اولویت در 
اصابــت سیاســت حمایتی بــه بخش های پیشــران صنعتی محل 
ابهام است و مهمتر آنکه برنامه مشخصی برای صنایع اولویت دار 

ارائه نشده است.

نقهط قوت ر ضعف در تجهرت  
در ارتباط با توسعه بازارهای صادراتی و تسهیل روابط تجاری در 
برنامه ششم توسعه احکام متعددی از جمله اعزام و فعال کردن 
رایزنان بازرگانی در کشــورهایی که ایران بیشــترین رابطه تجاری 
با آنها دارد، مدنظر قرار گرفته، اما در کشورهای امارات، ترکیه، 
افغانستان و هند که حدود ۳۰درصد از صادرات کشور را به خود 

اختصاص داده اند، این مهم صورت نگرفته است.
به گزارش فردای اقتصاد، در حوزه صنعت پتروشیمی در برنامه 
ششــم توســعه دستیابی به صد میلیون تن محصول پتروشیمی 
تمرکــز  بــه  منجــر  نحــوه هدف گــذاری  ایــن  شــد.  هدف گــذاری 
سرمایه گذاری های حوزه پتروشیمیایی در حلقه های بالایی زنجیره 
تولید، تشــدید توســعه نامتوازن این صنعت و غفلت از توســعه 
صنایع میانی و واسطه ای مرتبط با نیاز صنایع پایین دستی شد؛ 
به طوریکه از ۲۶میلیون تن محصول پتروشــیمی اضافه شــده به 
ظرفیت اسمی محصولات پتروشیمی کشور طی سال های برنامه 
ششــم توســعه، بیش از ۹۶درصد آن به محصولات متانول، اوره 
و آمونیاک و خوراک بالادستی اختصاص یافته است. به عبارتی 
هرچند این حکم برنامه ششم توسعه در حد قابل قبولی محقق 
شد، اما اثربخشی آن در تکمیل زنجیره ارزش، محل ابهام است.

نتایــج ایــن گــزارش نشــان می دهد بیــش از ۶۰درصد محصولات 
صادراتی کشــور را محصولات فرآوری نشــده کشــاورزی، معدنی 
و شــیمیایی بــه خــود اختصــاص داده اســت و ســهم تولید کالای 
ســاخت محور رقابتی در ترکیب صادرات کشــور کم است. عمده 
تمرکز تولیدات صنعت ساخت کشور با برآوردی حدود ۹۰درصد 
بــر بــازار داخــل اســت؛ بنابرایــن با هــدف تعمیق ســاخت داخل، 
تنوع بخشی به محصولات و تولید محصولات رقابتی که بازارهای 
صادراتی را هدف بگیرد، تقویت رویکرد ساخت محور توسط وزارت 
صمت با همکاری دســتگاه های اجرایی و ســازمان های پشــتیبان 
از طریق ایجاد ســاختار نظام مند و تقویت پیوند شبکه ســازی در 
صنایع کشــور با هدف توســعه تولید رقابتی و صادرات محور، به 

عنوان سیاست راهبردی برنامه هفتم پیشنهاد می شود.

سدی8عهسل لورس ين8ژی خ 8 ديد

آمادگی برای عرضه »زغال سنگ« در رینگ صادراتی

مدیرعامــل بــورس انــرژی ایــران گفــت: هم اکنون بــورس انرژی این 
ظرفیــت را داراســت تــا عرضــه تمامــی محصــولات از جملــه »زغال 
ســنگ« را در تالارهای داخلی و صادراتی خود در ســاختاری شفاف 

به انجام رساند.
با اعلام خبر آزادسازی صادرات زغال سنگ از طرف رئیس انجمن 
زغــال ســنگ ایــران، ســهام نمادهــای ایــن صنعــت نیز در بــورس با 
افزایــش قیمــت قابــل توجهی روبرو شــد و طــی دو روز بیش از ۱۱.۵ 
درصد رشــد کرد. موضوعی که با توجه به ســازوکار قیمت گذاری و 
روند غیر شفاف مبادلات این محصول، شائبه هایی را در خصوص 
نحوه فروش و قراردادهای شرکت ها برای صادرات این محصول ایجاد 
کرده است. امری که از نظر مدیرعامل بورس انرژی ایران، با عرضه 

زغال ســنگ در رینگ های داخلی و صادراتی، مرتفع خواهد شــد و 
عرضه این محصول در بورس انرژی می تواند ضمن اصلاح ساختار 
قیمت و کاهش ریسک های عملیاتی شرکت ها، شفافیت را نیز به 

بازار این محصول بازگرداند.
علی نقوی در این خصوص، با اشاره به این موضوع که شرکت های 
زغال سنگ جزو اولین گروه هایی بودند که معاملات محصولات آنها 
در بورس انرژی آغاز شد، گفت : اما در ادامه شرکت های زغال سنگ 
و انجمن زغال سنگ ایران از سازوکار شفاف بورس رویگردان شدند 
و عدم تداوم عرضه از طرف آنها باعث شد تا بازار تقاضای پایداری 

نیز در ایران برای این محصول شکل نگیرد.
وی افزود: در تمام این سال ها با وجود پیگیری های صورت گرفته از 
طرف بورس انرژی برای عرضه مستمر زغال سنگ و ایجاد شفافیت 
در تجارت این کالا، اما برخی شرکت ها و انجمن زغال سنگ از این 
امر خودداری کردند و تنها شرکت های معدودی در مقاطع مختلف 

اقدام به عرضه از طریق سازوکار بورس انرژی کردند.
نقــوی ادامــه داد: بــا پیگیری هــای صــورت گرفتــه از طــرف نهادهای 
قانوگذار و بورس انرژی، وزارت صمت در ســال گذشــته عرضه این 
محصــول را از طریــق بــورس انرژی ابــلاغ کرد اما علیرغم هماهنگی 
و همــکاری بــورس انرژی با انجمن زغال ســنگ بــرای اجرای مصوبه 
وزارت صمت، متاسفانه این مصوبه اجرا نشد تا همچنان شفافیت 

در معاملات این محصول اتفاق نیافتد.
نقوی در پاســخ به این ســوال که آیا بورس انرژی ظرفیت های لازم 
برای عرضه زغال سنگ به مقاصد داخلی و صادراتی را دارا است، 
گفت: هم اکنون بورس انرژی این ظرفیت را داراست تا عرضه تمامی 

محصــولات از جملــه زغال ســنگ را در تالارهــای داخلی و صادراتی 
خود در ساختاری شفاف به انجام رساند.

وی ادامه داد: انجمن و شرکت های زغال سنگ این استدلال را برای 
عدم پیگیری عرضه های خود در بورس انرژی مطرح می کنند که با 
توجــه بــه وجــود تنها دو خریدار بزرگ زغال ســنگ در بــازار داخلی، 
نیــازی بــه عرضــه ایــن محصــول در بورس وجــود نــدارد. درحالی که 
سازکار بورس انرژی نه تنها می تواند در خصوص ایجاد بازار رقابتی در 
طرف تقاضا به این شرکت ها کمک کند، بلکه می تواند در خصوص 
شــفافیت و کاهش ریســک های مختلفی که بر ســر را فعالیت های 

این شرکت ها وجود دارد نیز به آنها کمک کند.
وی افــزود: بــه عنــوان مثــال موضوع عــدم وصول مطالبــات یکی از 
چالش هایی اســت که در ســنوات مختلف شــرکت های زغال سنگ 
با آن دست به گریبان بودند که سازکار بورس انرژی می تواند این 

موضوع را برای آنها مرتفع کند.
علی نقوی در پایان ضمن تاکید بر این موضوع که ظرفیت های لازم 
برای عرضه محصولات صادراتی در رینگ صادراتی مهیاست، گفت: 
در صورتی که شــرکت ها علاقه مند باشــند می توانند با اســتفاده از 
سازوکار بورس انرژی فروش صادراتی شفاف و رقابت پذیری داشته 
باشــند و بــه دنبــال آن از ســایر مزایــا همچــون مازاد درامد ناشــی از 
رقابت، ایجاد بازارهای صادراتی جدید و تامین مالی بهره مند شوند.
وی در پایان گفت: با توجه به اینکه بخش مهمی از تولیدکنندگان 
ذغــال ســنگ در بــورس پذیرفتــه شــده اند یا متعلق به شــرکت های 
پذیرفته شــده هســتند عرضه در بورس ســبب افزایش شــفافیت و 

حفظ حقوق سهامداران این شرکتها خواهد شد.

در  ش سههه نخست يسسه  رقم خورد؛

رشد ۱۴ درصدی استخراج از معدن مس سرچشمه
مدیــر مجتمــع مس سرچشــمه بــا ارائه گزارشــی از عملکرد تولیدی 
این مجتمع در شش ماهه نخست سال جاری، از افزایش آمار تولید 

نسبت به برنامه مصوب خبر داد.
حسین احمدی گفت: میزان استخراج معدن مس سرچشمه در این 
دوره شــش ماه، ۴۲۹۲۴۷۶۲ تن بوده که این میزان، ۱۴درصد رشــد 

نسبت به برنامه مصوب را نشان می دهد.
وی ادامــه داد: همچنیــن میــزان تولیــد کنســانتره مجتمــع مــس 
سرچشــمه در این بازه زمانی، ۳۵۳۰۹۳ تن بوده که حاکی از رشــد 

۹درصدی نسبت به برنامه مصوب است.
مدیر مجتمع مس سرچشمه افزود: در بخش تولید کاتد مس نیز، 
بالــغ بــر ۸۷۰۰۰ تن میزان تولید مجتمع بوده که افزایش ۷درصدی 

را نسبت به برنامه مصوب نشان می دهد.
وی از تولیــد ۲۸۹۸۶۲ تــن اســید در شــش ماهه اول ۱۴۰۱ نیــز خبــر 
داد و گفت: این میزان تولید، از رشد ۲۳درصدی نسبت به برنامه 

مصوب حکایت دارد.
احمدی با اشاره به میزان تولید مس محتوی معدنی اظهار داشت: در 
زمینه این شاخصه مهم تولیدی نیز، میزان ۸۱۲۳۶ تن تولید، گویای 

رشد ۴درصدی نسبت به برنامه تولیدی مصوب است.
به گزارش روابط عمومی مجتمع مس سرچشمه رفسنجان، مدیر 
مجتمع مس سرچشمه در پایان گفت: به لطف خداوند، آمار تولیدی 
مجتمع نشــان دهنده روند روبه رشــد این مجموعه عظیم صنعتی و 
معدنی است و باید از همه همکاران سختکوش در مس سرچشمه 

قدردانی کنیم که در این میدان جهاد اقتصادی، حضوری مسئولانه 
و خستگی ناپذیر دارند.


